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„Sláva na výsostech Bohu a na zemi pokoj mezi lidmi; Bůh v nich má zalíbení.“  
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Milý pane Bože, děkujeme, že jsi nám blízko. Věříme, že jsi nám blízko. Jsi blízko v tomto dni, ve svátku, v radosti, 

kterou nám chce někdo udělat, v laskavosti bližních. Jsi blízko, když se nám podařilo někoho potěšit. Děkujeme, že 

žijeme uprostřed lidí, kteří nás mají rádi. Cítíme v nich tvoji blízkost. Děkujeme také za tvoji blízkost ve všem trápení, 

které nás potkává na tomto světě, věříme, že nás neseš, tvoje silná ruka nás nese a dává naději a podporuje a těší, 

když je třeba.  Děkujeme za naději, která je tak velikým bohatstvím, že to ani neumíme vyjádřit. Děkujeme, že vánoce 

jsou pro nás svátkem tvojí blízkosti. Tobě buď chvála. 

1.Čtení LK 2 1-7   

Stalo se v oněch dnech, že vyšlo nařízení od císaře Augusta, aby byl po celém světě proveden soupis lidu. 

Tento první majetkový soupis se konal, když Sýrii spravoval Quirinius. Všichni se šli dát zapsat, každý do 

svého města. Také Josef se vydal z Galileje, z města Nazareta, do Judska, do města Davidova, které se nazývá 

Betlém, poněvadž byl z domu a rodu Davidova, aby se dal zapsat s Marií, která mu byla zasnoubena a čekala 

dítě. Když tam byli, naplnily se dny a přišla její hodina. I porodila svého prvorozeného syna, zavinula jej do 

plenek a položila do jeslí, protože se pro ně nenašlo místo pod střechou.  
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2. čt LK 2 8-20 

A v té krajině byli pastýři pod širým nebem a v noci se střídali v hlídkách u svého stáda. Náhle při nich stál 

anděl Páně a sláva Páně se rozzářila kolem nich. Zmocnila se jich veliká bázeň. Anděl jim řekl: „Nebojte se, 

hle, zvěstuji vám velikou radost, která bude pro všechen lid. Dnes se vám narodil Spasitel, Kristus Pán, v 

městě Davidově. Toto vám bude znamením: Naleznete děťátko v plenkách, položené do jeslí.“ A hned tu bylo 

s andělem množství nebeských zástupů a takto chválili Boha: “Sláva na výsostech Bohu a na zemi pokoj mezi 

lidmi; Bůh v nich má zalíbení.“ Jakmile andělé od nich odešli do nebe, řekli si pastýři: „Pojďme až do Betléma 

a podívejme se na to, co se tam stalo, jak nám Pán oznámil.“ Spěchali tam a nalezli Marii a Josefa i to děťátko 

položené do jeslí. Když je spatřili, pověděli, co jim bylo řečeno o tom dítěti. Všichni, kdo to uslyšeli, užasli nad 

tím, co jim pastýři vyprávěli. Ale Maria to všechno v mysli zachovávala a rozvažovala o tom. Pastýři se pak 

navrátili oslavujíce a chválíce Boha za všechno, co slyšeli a viděli, jak jim to bylo řečeno. 

Milí bratři a milé sestry,  

Každý rok se toto vánoční evangelium čte v kostelích, a myslím, že i loni vás, kteří jste nemohli na bohoslužby přijít, 

vás nějak dostihlo. Je pozoruhodné, že každý rok nás může oslovit. Letos se mi zdá, že každý z nás potřebuje posílení, 

povzbuzení, skoro bych řekla, že všichni potřebujeme zabalit, na plenky jsem moc velcí, ale zdá se, že cosi teplého, 

milého, příjemného přes ramena by se hodilo.  

Je to příběh malých a nedůležitých lidí. Slyšeli jsme, co se stalo jedné rodině, tedy dvojici, ze které se stala rodina, 

byli to chudí lidé. Měli svých starostí dost a do toho přišlo nařízení o sčítání. To říkám jen pro zdůraznění, že to tak je 

vždycky – máme svých starostí dost a do toho přijde …. Něco se našlo vždycky. A tak se můžeme dívat na Josefa a 

Marii, jak se musí dostat do Betléma, a je nám jich líto, protože nám je líto i nás samých.  

Další nedůležití lidé jsou pastýři. Opět chudí lidé. Kdyby nebyli chudí, dělali by něco jiného, a ne zaměstnání, které 

nebylo příliš vážené. Někdo to dělat musí, ale to víte, kdo si může vybrat, nebude pastýřem, který za jedno vábně 

nevoní, pak rozhodně nezbohatne a práce je to těžká, nejen že celodenní, ale spíše turnusová, a navíc se při takové 

činnosti kdovíkde může znečistit i nábožensky, prostě si představte takový typ zaměstnání, který byste skutečně 



nechtěli dělat, a taky děláte všechno proto, aby vaše děti tak nedopadly. V naší době to není pastevectví, ale najde se 

takových dost.  

Byli to lidé chudí, ale hodní? Záplatované, ale čisté šaty? Ne, to nebude ten důvod, proč o nich čteme. Kdybychom si 

z nich měli brát příklad, tak by to taky šlo. Z Marie proto, že přijala úkol, nesmírně těžký úkol, z Josefa proto, že se tak 

pěkně staral o svou ženu a dítě za podmínek více než obtížných, z pastýřů proto, že byli schopni porozumět, uvidět, 

uslyšet, poslechnout a vyjít, tedy byli otevřeni úžasu, byli připraveni užasnout. Ale nic tam nestojí o tom, že by byli 

nějakým morálním příkladem, že by byli lepší, ctnostnější, spravedlivější, než ti ostatní.  

To je velmi dobrá zpráva pro všechny, kdo si taky nepřipadají nijak zvlášť skvělí, neboť tyhle obyčejné lidi si vybral 

Bůh. Nepotřebuje asi drahé hodinky a červené koberce. Možná potřebuje lidi, kteří budou umět plnit svůj úkol, do 

kterého byli postaveni a možná také ty, kteří jsou schopni úžasu, toho předchůdce víry.  

Co ale dělá tento příběh tak skvělým. Kde je ta ozdoba podle Lukášova evangelia, ozdoba příběhu, jak přišel Bůh na 

zem. Je tam, kde bychom ji čekali. Jsou to ti andělé. Už víme, že jeden navštívil Marii, před devíti měsíci a teď, u 

pastýřů jsou jich zástupy.  

Kdo je to anděl? České slovo anděl je přezvučením slova řeckého, které zní podobně, a znamená posel. A myslí se tím 

posel Boží. Vždycky, když se vyskytne někde anděl, je to znamením, že nebe se dotýká země. A vězte, že v evangeliích 

je to jen při Ježíšově narození, při pokušení na poušti a při jeho vzkříšení. Tehdy se děje něco zvláštního, jinak 

sdělením o andělech evangelia šetří.  

Ještě jednou zdůrazňuji ten kontrast, jak nebeská návštěva přichází k těm nejobyčejnějším lidem. Ani k nějakému 

duchovně skvělému poustevníkovi či náboženskému mysliteli, rabínovi, knězi, ani k císaři Augustovi. Je to jako duha, 

mimořádně krásný úkaz, který plýtvá svou mimořádností pro každého obyčejného poutníka, který ji chce vidět. 

Poslové od Boha oslovují maličké v zemi.  

Kázat o andělech je potřeba opatrně, neboť naše doba je nábožensky velmi kreativní a zrovna andělé jsou bytosti, 

které jí velmi vyhovují. Nemáme tu čas na výčet míst, jak celá Bible pracuje s andělskými bytostmi, jen bych řekla, že 

andělům je to celkem fuk, jestli jsou uctíváni, či se o nich točí filmy nebo tak, andělé jsou především služebníci Boží. 

Jestliže je někdo poslem, zcela na sebe přebírá vůli svého pána a tak se stává jeho prodlouženou rukou. Sám nestojí o 

nějaké oslavy a adorace.  

Chtěla bych vám teď předložit andělský příběh, který ke mně doputoval, musíte se přesadit z palestinského 

starověku do blíže neurčené doby, kdy ovšem již existují vlaky, a příběh se odehrává v Německu:  

A n d ě l s k á s l u ž b a 

Tenkrát o Vánocích jsem jel do Heidenau, navštívit bratra. Už v noci na 24. se citelně ochladilo a na Štědrý 

den začalo hustě sněžit. 

V družném rozhovoru se spolucestujícími cesta vlakem příjemně ubíhala. V každé stanici ale někdo vystoupil, 

a v předposlední zastávce už jsme zbyli jen tři. 

 „Až vlak příště zastaví, musíte rychle vystoupit“ slyšel jsem, než zapadly dveře za tím posledním.  

Pomalu jsem se začal oblékat, zapnul kabát, hodil na záda batoh, sáhl po kufru. Vtom DRNC … HRK – vlak stál. 

Otevřel jsem dveře … venku pořád ještě padal sníh … a vystoupil… Nádraží, nástupiště, nikde …. ovšem, ten 

vlak je dlouhý, nádraží malé, nástupiště nemohu vidět …V tom znovu DRNC … HRK … vlak se znovu rozjel…  

“Zastavtééé, zastavte, tady není stanice, zastavte ….“ Ale díval jsem se už jen na červená zadní světla. Co 

teď? 



Brodil jsem se sněhem, kufr v ruce, batoh na zádech, uši „upřené dozadu“, abych nepřeslechl jedoucí vlak. A 

najednou jsem strnul. Ze stínu se vynořila postava. Vyděsil jsem se. Kde se tu bere člověk.  

„Halooo, je tu někdo, halooo“. Žádná odpověď.  

Dal jsem se znovu do pohybu, ale najednou jsem s naprostou jistotou věděl: Někdo tu je a ten „někdo“ mi 

přichází vstříc. Klobouk naražený hluboko do čela, jde mi vstříc … 

“Halo, halo …. vystoupil jsem předčasně z vlaku a teď musím pěšky… můžete mi pomoci? jedu do Heidenau“. 

Nic …  

Ten někdo si mumlal něco pro sebe, ale kufr mi z ruky vzal. Dále jsme šli svahem dolů k silnici spolu. „Já jsem 

tak šťastný, tak vděčný, že jste byl zrovna tady. Vás mi posílá samo nebe: vůbec ….sám … do Heidenau …. to 

bych nedokázal …Jaké štěstí, že jsme se potkali“.  

Neřekl nic … tak jsem jeho mlčení respektoval a dál jsme putovali mlčky. Ušli jsme pár set metrů, došli k 

zatáčce, v níž parkovalo jeho auto. Otevřel zavazadlový prostor, uložil můj kufr a baton a usadil mne vedle 

sebe …  

Najednou, naprosto nečekaně, se mne zeptal: „Věříte v anděly?“  

Byl jsem perplex.Tolik zdrženlivosti, tolik mlčení a pak tahle otázka.  

„Nojo, v takový večer jako dnes je to všechno tak nějak bližší, všude se čte vánoční příběh o pastýřích a 

andělech“  

„Ptám se, jestli věříte v anděly DNES?“ 

 „ Já vlastně nevím … Andělé dnes … možná tak, že o nich vlastně ani nevíme, dnes už nemají křídla jako 

tenkrát na betlémských pastvinách … Možná, že dnes někdo anděla potká, něco, co mu pomůže, nebo ho 

vede, nebo …..“  

A najednou to z něho vyrazilo: „VY jste dnes mým andělem“.  

„Já? Zrovna já? Jak to …“  

“Chtěl jsem se vším skoncovat. Přijel jsem sem na trať skončit, udělat tečku za vším. Dál už jsem nemohl, 

spadl jsem na samé dno…“  

A vyprávěl mi svůj příběh.  

„A najednou jste tu byl vy a volal mne, abych vám pomohl. Přesně v ten správný okamžik“.  

Potřásal hlavou, jakoby tomu ani sám nemohl uvěřit.  

„Na Štědrý večer mne potká anděl. Milý Pánbůh mne neopustil“. 

 Víc jsme si toho neřekli. Co mělo být řečeno, řečeno bylo. Dovezl mne k mému pensionu, pomohl vystoupit, 

usedl za volant ..  

„Děkuji za vaši andělskou službu… děkuji…“ … Odjížděl pomalu … 

Nikdy víc jsme se nepotkali. Ten Štědrý den ale nezapomenu nikdy. 

Tak toto byl andělský příběh, který má dnes zařazen vedle příchodu andělů k chudým lidem. I v biblických příbězích 

se vyskytují andělé, tedy poslové Boží, kteří vypadají jako lidé, chovají se jako lidé a dokonce mají potřeby jako lidé, 

to znamená, že například jedí. Tedy anděl nemusí mít dvě či více křídel, může vypadat jako člověk. Ba co víc, někdy 



jsme my sami anděly, a podle toho štědrovečerního příběhu od vlaku se zdá, že jsme to ani nemuseli předem vědět.  

Myslím, že byste spíše čekali takové vyznění, že se máme snažit nabízet andělské služby.  

Jenomže jsem zkraje řekla, že právě letos potřebujeme tak trochu zabalit. Tak co kdybychom zkusili přistoupit na to, 

že je možné očekávat anděly? A to bez jakýchkoli náboženských tvořivostí. Prostě tak, že anděl může přijít, anděl, 

který je poslem Páně, aniž o tom sám ví. Však náš cestovatel vlakem neměl o tom tušení, a jediný zásah vyšší moci 

byl jakoby v tom, že vlak zastavil mezi poli a jemu se na základě toho podařilo blbě vystoupit.  

Počítat s andělem je jako počítat s možností, o které nemáme tušení. S řešením, na které naše mysl nepřišla. Je to 

protimluv, jak počítat s něčím, o čem nemáme tušení?  

Připadá mi to totéž jako být schopni úžasu. Vzpomínáme si, že jsme toho byli o vánocích schopni a většinou, myslím, 

se snažíme, aby nám to nahradily děti, které to ještě umí. Ale co kdyby?  

Co kdybychom si připustili, že máme v sobě ještě schopnost užasnout? Že se nám může naskytnout řešení, se kterým 

jsme nepočítali, ba neměli ani tušení, že je možné?  

Abych to shrnula: myslím, že plnit pečlivě své úkoly, do kterých jsme postaveni, to nám celkem jde. Tak ještě posílit 

schopnost žasnout, dělá se to děkováním, mimo jiné. A počítat s možnostmi, o kterých nemáme ani páru. Čerpat 

můžeme ze skvělého evangelia o tom, jak k těm nejobyčejnějším přišla sláva nebeská, proti které jsou koberce na 

festivalech kus hadru. Čerpat můžeme z toho, že možnost, se kterou jsme nepočítali, o které jsme neměli páru, byla 

ta, že Bůh sám přišel do tohoto světa. Že na něj dává pozor, že dává pozor na nás. Že sem tam zabrzdí vlak, abychom 

si uměli být anděly.  

Jsou vánoce. Užasněme, že laskavý Bůh se sklání k nám.  
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Přimlouváme se za ty, kdo jsou nemocní, za ty, kdo nemají rádi vánoce, protože jim připomínají ty, které ztratili a čas, 

který už pominul, za ty, pro které jsou tyto svátky tak prázdné, že se je pokouší naplnit věcmi, za ty, kdo se strachují o 

své blízké, za ty, kdo už s jistotou vědí, že jejich milovaní odešli, přimlouváme se za ty, kdo se ze svých sil snaží co 

nejvíc napravit to zlé, co se stalo. Prosíme, daruj tomuto světu pokoj. A 

ŽD 13,2  S láskou přijímejte i ty, kdo přicházejí odjinud – tak někteří, aniž to tušili, měli za hosty anděly.  

Jděte v pokoji *Buďte dobré mysli *Držte pevně to, co je dobré *Neodplácejte nikomu zlem za zlo Posilujte mdlé 

*Podpírejte slabé *Pomáhejte unaveným *Dodávejte odvahy bázlivým *radosti smutným *naději přepracovaným 

*Ctěte všechny lidi *A služte svému Pánu 

Požehnání  Boha všem:   Bůh Otec, Syn i Duch svatý buď s vámi a zůstávej nad vámi vždycky 
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